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EELK PÕLTSAMAA 
NIGULISTE 
KOGUDUSES 
Pühapäeval, 6. jaanuaril 

kell 11.00 kolmekuninga-

päeva jumalateenistus ar-

mulauaga. Pärast jumala-

teenistust toimub kiriklas 

koguduse jõulupuu.

 
EKNK PÕLTSA-
MAA
JORDANI 
KOGUDUSES
Pühapäeval, 6. 
jaanuaril kell 11.00 
jumalateenistus 
leivamurdmisega ja laste 
pühapäevakool. 
Esmaspäeval, 7. 
jaanuaril kell 19.00 
palveteenistus. 
Info tel 56633720,  
www.jordan.ee

PÕLTSAMAA     
ADVENT-
KOGUDUSES
Reedel, 4. jaanuaril kell 
19.00 palvejumalatee-
nistus.
Laupäeval, 5. jaanuaril 
kell 10.00 piiblitund. Kell 
11.00 jumalateenistus. 

EAÕK PÕLTSA-
MAA     
PÜHAVAIMU KO-
GUDUSES
Pühapäeval, 6. jaanua-
ril kell 10.00 Kristuse 
ristimise püha liturgia 
suure veepühitsusega.

TÄNA LEHES:

Jõkke jõuab 
puhtam vesi

(5,98/tk)

Lotus
majapidamispaber
Luonnonystävän, 4 tk/pk

2390
Rannarootsi
Delikatessviiner, naturaalsooles, kg

4490

Selveri Köök
Marmelaadimagustoit, 
kg 5990

Järve Selver - Pärnu mnt 238; Tondi Selver - Tammsaare tee 62; Pirita Selver - Rummu tee 4; Kadaka Selver - Kadaka tee 56A; Merimetsa Selver - Paldiski mnt 56; Punane Selver - Punane 46; Torupilli Selver - Vesivärava 37; 
Pelgulinna Selver - Sõle 51;  Mustakivi Selver - Mustakivi tee 3A; Suurejõe Selver - Pärnu, Suur-Jõe 57; Mai Selver - Pärnu, Papiniidu 42; Krooni Selver - Rakvere, F.G.Adoffi   11; Männimäe Selver - Viljandi, Riia mnt 35; Vilja 
Selver - Võru, Vilja tn 6; Jõhvi Selver - Jõhvi, Narva mnt 8; Valga Selver - Valga, Raja 5; Saare Selver - Kuressaare, Tallinna tn 67; Anne Selver - Tartu, Kalda tee 43; Ringtee Selver - Tartu, Ringtee 78; Sõbra Selver - Tartu, 
Sõbra 56; Veeriku Selver - Tartu, Vitamiini 1; Jaamamõisa Selver - Tartu, Jaama 74; Jõgeva Selver - Jõgeva, Kesk 3a/4; Põltsamaa Selver -Põltsamaa, Tartu mnt. Bussijaamaplats.

Pakkumised kehtivad 
4.01. - 6.01.

www.selver.ee

Fotodel on illustreeriv tähendus. 
Pakkumised kehtivad kuni kaupa jätkub.

Head 2008. aastat!
Aastavahetus möödus igati 
rahulikult
Meediakanalite vahendu-
sel on teada, et Eestimaa 
erinevates paikades möö-
dus aastavahetus suhte-
liselt rahulikult. Sama 
võib öelda ka Põltsamaa 
kohta. 

Põltsamaa abilinnapea 
Tiit Kulu sõnul möödus aasta-
vahetus ka Põltsamaa linnas 
igati rahulikult. Ei lõhutud 
ära ühtegi lampi ega visatud 
jõkke ühtki pinki. Aasta-
numbri vahetumist tähistas 
ilutulestik, mida oli tulnud 
vaatama päris suur hulk 
inimesi. 

„Aastavahetuse ilutules-
tiku, mis läks linna eelarvest 
maksma 15 000 krooni,  kor-
raldas Põltsamaal OÜ Tule-

kild,” rääkis abilinnapea.  
Firma on põltsamaalastele 

varasemast tuttav, sest  on  ka 
Sõpruse pargis ilutulestikke 
korraldanud.

Samavõrd kauni ilutules-
tiku korraldasid aga linna-
kodanikud ise, sest aastava-
hetusel oli taevas Põltsamaa 
kohal värvilistest rakettidest 
lausa üle külvatud. Eks näita 
seegi fakt siinse rahva elujärje 
tõusu.

Jõgevamaa Päästetee-
nistuse Jõgeva tugikomando 
juhi Ahto Pendi sõnul neile 
ühtki teadet õnnetustest aas-
tavahetuse paiku ei tulnud. 
Samamoodi on väljakutseteta 
möödunud aasta paar esimest 
päeva. 

Põltsamaa kiirabiõe Ülle 

Mölleri sõnul möödus aasta-
vahetus ka neile tavapärases 
rütmis. Esimene väljakutse 
oli juba uue aasta numbri sees 
varsti pärast aastavahetust 
Sadalasse, ent see katkesta-
ti. Esimene tegelik väljasõit 
registreeriti Põltsamaa lin-
na kell 01 ajal – seega juba 
uusaasta ööl. Esimesed kaks 
päeva uuest aastast on siinse-
le kiirabile möödunud tavapä-
rases rütmis. Väljakutseid on 
päeva kohta olnud 6-8.

Lõuna Politseiprefektuu-
ri Jõgeva politseijaoskonna 
pressiesindaja Klaire Ründva 
sõnul möödus aastavahetus 
Põltsamaa linnas ja piirkon-
nas rahulikult. Uue aasta 
esimesel päeval kella 14.50 
paiku küll registreeriti üks 

liiklusõnnetus Põltsamaa val-
las Esku-Pilistvere-Arussaare 
teel, kus sõiduauto Nissan 
Micra, mille roolis oli purjus 
1982. aastal sündinud Aavo, 
sõitis külje pealt sisse vastu 
tulnud Mitsubishi Lancerile, 
mille roolis oli 1985. aastal 
sündinud Martin. Õnnetu-
se põhjustanud juht lahkus 
sündmuskohalt, kuid peeti 
hiljem kinni. Inimesed sel-
les õnnetuses kannatada ei 
saanud. Rohkem õnnetusi ja 
korrarikkumisi sel korral ei 
olnud. Nii võibki aastavahe-
tust Põltsamaal igati rahuli-
kuks nimetada.

TOOMAS REINPÕLD

Villast võlutud 
värkstuba  oli 
tegevust täis
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Pajusi mnt. 22; 48106 Põltsamaa
Tel. 776 8871; 776 8872, 776 8874
Faks 776 8873
e-mail: uudised@vali.ee
Toimetaja Merike Kask 
Toimetus: Toomas Reinpõld, 
Ülle Lätte, Raivo Feldmann
Korrektuur: Helbe Pung
Reklaamitoimetaja: Helle Miller
Väljaandja OÜ Vali Press
Juhataja Heikki Soom, tel. 775 2491

Toimetusel on õigus kirju ja teisi kaastöid  nende 
selguse huvides toimetada ning lühendada. 
Kaastöid ei tagastata. Kaastöid honoreeritakse 
valikuliselt.
Kõik ajalehes Vali Uudised avaldatud artiklid (sh. 
päevakajalisel, majanduslikul, poliitilisel või religioos-
sel teemal) on autoriõigustega 
kaitstud  ning nende reprodutseerimine, levitamine 
ja edastamine mistahes kujul on ilma toimetuse 
nõusolekuta keelatud.

Kuulutusi võetakse vastu kõigis
Jõgevamaa postkontorites ja toimetuses.
Toimetus ei vastuta kuulutuste sisu eest.

JUHTKIRI

ANNA-GRETA TSAHKNA, 

IRL liige

Raha pole peamine, mis naisi 
õnnelikuks teeb
Uuest aastast alates 
võivad isad olla pärast 
lapse sündi koos perega 
kodus ja saada sellel 
ajal palka. See on isade 
rolli ja pereväärtuste 
reaalne tunnustus riigi 
poolt. 

Äsja võttis Riigikogu 
vastu IRLi poolt algatatud 
isapuhkuse seaduse, mille 
järgi saavad kõik isad kahe 
kuu jooksul pärast lapse 
sündi või siis, kui ema on 
rasedus- ja sünnituspuh-
kusel 10 tööpäeva jooksul 
sissetulekut kaotamata 
koos perega kodus olla. 

Varasemalt on isadel 
küll olnud võimalus puh-
kust võtta lapse sünni pu-
hul, kuid tasu on sealjuures 
olnud väga väike – ligikau-
du 50 krooni päevas. Seega 
ei tähenda 10-päevane tööst 
eemalejäämine pere vaiel-
damatu tähtsündmuse pu-
hul enam auku rahakotis. 

Idee autori ja kahe väi-
kese lapse emana loodan, et 
uuest aastast sündivate las-
te isad kasutavad võimalust 
oma perega kaks nädalat 
kodus veeta, et olla toeks nii 
vastsündinud kui emale. 

Iidsetest aegadest saati 
on lastekasvatamist pea-
miselt naiste ülesandeks 
peetud. Praeguseks on nai-
se endine kodukolde-hoidja 
roll laienenud. Naise või-
malused eneseteostuseks 
väljaspool kodu on oluliselt 

suurenenud.   Tööturul 
konkureeritakse meestega 
võrdselt samade töökohta-
de pärast ning palgapäeval 
laekunud summa ei pruugi 
oluliselt mehe palgast eri-
neda. Samas on säilinud 
üks ülesanne, kus naise 
roll ei ole muutunud -  lapse 
kandmine ja ilmaletoomi-
ne. Kui bioloogiliselt on 
see ikka ema kanda, siis 
psühholoogiliselt on isa roll 
tunduvalt suurenenud. Pe-
rekoolis on loengud isadele, 
sünnituseks ettevalmistus 
toimub paaridele, peresün-
nitus on pigem tavapärane 
kui erandlik nähtus. 

 Lapse sünd on üks 
suur  ime. Imele järgneb 
argipäev. Kohaneda tuleb 
täiesti uue olukorraga, 
milleks on võimatu ette 
valmistuda, vaatamata 
vastavasisulisele kirjandu-
sele või perekooli foorumi 
abile. Öeldakse, et lapsega 
koos sünnib ka ema. Tege-

likult toimub muutus terves 
peres -  elu jagab kätte uued 
rollid. Kui ema roll on ühe-
selt mõistetav, siis isa osa 
tekitab vastakaid arvamusi. 
Paljude meelest algab isa 
roll lapse elus alles vanemas 
eas, kui lapsega on võimalik 
juba vabalt suhelda. Isa roll 
aga algab palju varem, lapse 
sünnihetkest. Kui mõni üt-
leb, et mis see isa siis ikka 
saab teha, kui laps ainult 
ema rinnal on, siis vaidlen 
sellele oma kogemuse põh-
jal vastu. Tegevust on ikka 
väga palju: alates ema ja 
lapse viimisest paaripäe-
vaselt arstlikusse kontrolli, 
lõpetades lihtsalt kohalolu-
ga, et luua emale ja lapse-
le turvatunnet. Igal juhul 
kaasnevad uue ilmakoda-
niku sünniga peres suured 
muutused, olenemata, kas 
tegemist on pere esimese 
või kolmanda lapsega. Isa 
osaks langeb ema ja ülejää-
nud pereliikmete toetami-
ne ning hoolitsemine, uue 
olukorraga kohanemisele 
kaasaitamine . Pereisa peab  
pöörama rohket tähelepanu 
uue ilmakodaniku õdedele-
vendadele: vajavad need ju 
palju hoolt, sest ema põhi-
tähelepanu on suunatud 
väikesele beebile.  Kõik pere 
osapooled vajavad kohane-
miseks aega ning üksteise 
toetust. Selleks ongi vaja 
isa kohaolu. 

Üha rohkem võib mee-
diast lugeda isadest, kes 

on otsustanud töö asemel 
valida lapsega kodusole-
mise. See, et  tervikuna 
moodustavad nad Sotsiaal-
ministeeriumi uurimise 
järgi ainult 2% isadest, ei 
olegi kõige tähtsam. Oluli-
sem on see, et oma valikuga 
saadavad nad signaali ter-
vele ühiskonnale. Mehi ei 
hinnata ainult selle järgi, 
kui palju nad ületunde 
suudavad teha ning kui 
palju raha koju tuua. Vas-
tupidi! Oluline on, et mees 
suudab ja tahab pühendada 
aega ka lastele ning kodu-
le. Siinkohal tooks näite 
missikandidaadist, kelle 
käest küsiti kas ta sooviks 
endale miljonärist abikaa-
sat. Üllatuslikult vastas 
neiu eitavalt, põhjendades, 
et sellisel juhul peaks mees 
pidevalt oma äriasju ajama 
ning naise ja pere jaoks tal 
aega ei jääkski. Selge näide, 
et raha pole peamine, mis 
naisi õnnelikuks teeb.  

Lapse sünd  on pere-
konnale suur sündmus,  
millele riik nüüd ka isade 
seisukohast vaadatuna roh-
kem tähelepanu pöörab. 
Väärtustades isade rolli, 
pöörame ühtlasi rohkem 
tähelepanu peredele, mis on 
meie ühiskonna alustalad. 
Mida tugevamad ja suure-
mad on meie pered, seda 
tugev ja jätkusuutlikum on 
meie ühiskond.

Sõpruse pargil tuleb juubeliaasta

2008. aastal saab Sõpruse 
park 35-aastaseks. Pargi 
rajamise idee tekkis aga 
Ants Pajul siis, kui hakati 
rajama asumit Tallinna-
Tartu maantee vahetus-
se lähedusse. Tähtis oli 
kortermajad liiklusmürast 
kõrghaljastusega eraldada 
ja samas tekitada koht, kus 
uusasukad saaksid jaluta-
da ja kaunist looduslikku 

keskkonda nautida. 

Sõpruse park on viimastel 
aastatel Ants Paju eestveda-
misel kiiresti edasi arenenud. 
Välja on kujunenud hulk tra-
ditsioonilisi ettevõtmisi, mis 
on Põltsamaale toonud palju 
tähelepanuväärseid inimesi, 
kes on nüüdseks Põltsamaaga 
seotud Sõpruse parki nende 
poolt istutatud puude kaudu. 

Sõpruse park on juba prae-
gu atraktiivne noor pargi-
keskkond, mida ilmestavad 
graniitskulptuurid ja anne-
tustepõhiselt valminud monu-
mentaalskulptuur “Kalevipoeg 
kündmas”. Tänu graniitskulp-
tuurile “Tee Olymposele” lehvib 
pargis aeg-ajalt ka Eesti olüm-
piakomitee lipp ja toimuvad 
mitmed sportlikud ettevõtmi-
sed, sest Ants Paju ise on kol-
mas eestlane, kes suutis ketast 
kuuekümne meetri joone taha 
lennutada. Sügavast austusest 
vägilasekasvu kettaheitjate-
kuulitõukajate vastu toimuvad 
tuleval aastal Põltsamaal juba 
kolmekümne teised kettaheit-
jate-kuulitõukajate võistlu-
sed “Suured Tõllud”, mis on 
oma ajaloo jooksul siia toonud 
hulgaliselt maailmakuulsaid 
sportlasi.

Äsja möödunud aasta oli 
tähelepanuväärne

Äsjamöödunud aasta l 
toimus Sõpruse pargis nii 
mõndagi tähelepanuväärset. 
Osade graniitskulptuuride 
lähiümbrus kaeti klombitud 
kividega, graniitskulptuuri 
“Tee Olymposele” juures heisati 
Eesti Olümpiakomitee lipp ja 
pargis tähistati suurejooneliselt 
ka Eesti soost mehe Martin 
Kleini poolt Eesti esimese olüm-
piamedali võitmist kaasaegse-
telt olümpiamängudelt. 

Ants Paju eestvedamisel 
astuti pikk samm edasi ka 
nimeliste ja mälestuspuude tä-
histamisel. Tähise said Kristjan 
Palusalu, Karl Friedrich Akeli, 
Johan Laidoneri, Lauri Ausi 

ja Küllo Kõivu mälestuspuud. 
Samuti avasid Suured Tõllud 
pidulikult mälestustähised Hei-
no Lipu, Aleksander Tammert 
seeniori ja Vytautas Jarase 
mälestuspuude juures. Lisaks 
avati Heino Lipu auks mäles-
tustahvel Felixhalli seinal. 

Et päris kõike ei suuda isegi 
Ants Paju annetustepõhiselt 
ära teha, siis tuleb suureks 
kordaminekuks lugeda EASi 
poolt lubatud toetust pargi 
põhjaliku arengukava koos-
tamiseks. “EASil on hea tava, 
et kui nemad finantseerivad 
arengukava koostamist, siis on 
nemad ka arengukava elluvii-
mise peamised finantseerijad,” 
teab Ants Paju rääkida. Antsule 
teeb suurt rõõmu, et EAS on 
juba mõnda aega tema ettevõt-
mistesse Sõpruse pargis väga 
positiivselt suhtunud, sest just 
tänu EASi toetusele sai paika 
ka graniitskulptuuride valgus-
tus. Muidugi ei saa mitte ühegi 
toetuse puhul ära unustada ka 
Põltsamaa linna, sest kõik EASi 
toetused nõuavad omaosalust, 
mis on tulnud linnalt. Ants Paju 
on Põltsamaa linnale toetuse 
eest väga tänulik ja loodab, et 
hea koostoöö kestab Sõpruse 
Pargi Sihtasutuse kaudu edasi 
ka tulevikus.

Suurte Tõllude võistlus 
sai toetaja

Maailma kettaheitetippu-
de Põltsamaale saamine pole 
lihtne ega ka kaugeltki mitte 
odav. Ants Paju sõnul on iga 
võistluse eelarve ca 100 000 
krooni, millest vähemalt 
kaks kolmandikku tuleb 

annetustest katta. Seetõttu 
on väga hea, et esmakordselt 
nõustus osa kulutusi katma 
Olympic Casino Eesti AS. 
Hea õnne korral võib isegi 
juhtuda, et sõlmitakse pika-
ajaline toetusleping. Otsus-
tavaks saab tuleval sügisel 
Põltsamaal toimuv Suurte 
Tõllude nimeline kettaheit-
jate-kuulitõukajate võistlus, 
mida tuleb kaema Olympic 
Casino kahekümneliikme-
line esindus. “See Olympic 
Casino delegatsioon määrab 
ära, kui arenemisvõimeline 
on nende jaoks kettaheitjate-
kuulitõukajate rahvusvaheli-
ne võistlus “Suured Tõllud”. 
Samal ajal saavad nad näha 
ka Sõpruse pargis toimuvat 
Pekingi olümpiasangarite 
austamistseremooniat ja 
mina küll loodan, et neile 
jääb Põltsamaast ning siin 
toimuvast hea mulje ja nad 
nõustuvad Sõpruse Par-
gi Sihtasutusega sõlmima 
pikemaaegset kettaheitjate-
kuulitõukajate rahvusvaheli-
se võistluse “Suured Tõllud” 
korraldamise toetuslepin-
gut,” loodab vaikselt Ants 
Paju.    

Juubeliaastal kolm põ-
hisündmust

Ants Pajul on plaanis 
Sõpruse pargi juubeliaastat 
vääriliselt tähistada. Juba on 
valmis 2008. aasta Sõpruse 
pargi kalender, mis kajastab 
olulisi hetki pargi ajaloost ja 
annab teada ka juubeliaasta 
põhisündmustest. 

Esimene Sõpruse pargi 

juubeliaasta tähtsündmus 
leiab Ants Paju sõnul aset 
juuni keskel, kui Põltsa-
maale kogunevad Eestis 
resideeruvad välissaadikud 
või nende esindajad, kes 
avavad tähise puu juures, 
mille nende eelkäijad istu-
tasid viisteist aastat tagasi. 
Juulikuu viimasel nädala-
vahetusel toimub aga Põlt-
samaal Looduskaitse Seltsi 
vabariiklik kokkutulek ja 
septembrikuu viimasel lau-
päeval kohtuvad staadionil 
ning Sõpruse pargis juba 
kolmekümne teist korda ka 
Suured Tõllud, kusjuures 
samal päeval avaldatakse 
austust ka Eesti Pekingi 
olümpiamängude olümpia-
sangaritele.  

Seoses Looduskaitse Selt-
si kokkutulekuga ja sellega, 
et on seltsi ellukutsuja ja 
ülesehitaja Jaan Eilarti juu-
bel, toimub pargis juulikuu 
viimasel nädalavahetusel 
ka tema istutatud puu juu-
res pidulik tähismärgi ava-
mine. Tähise saavad siis 
ka kauaaegse loodusemehe 
Heino Tederi mälestuspuu 
ning Kalju Terase, Endel 
Pajumäe, Herbert Kuurme, 
Julius Tillo ja Alfred Ilvese 
mälestuspuud, kuna nime-
tatud isikud on olnud kõik 
Looduskaitse Seltsi tegevu-
sega tihedalt seotud.  

RAIVO FELDMANN

Ants Paju tegi linnavolikogus huvitava aastakokkuvõtte Sõpruse 
pargi tegemistest ja rääkis üht-teist oma lähituleviku plaanidest. 
Kõik kuulajad said muuhulgas põhjaliku ülevaate ka tuleva aasta 
Sõpruse pargi juubeliüritustest.

Uus aasta oma oodatud hinnatõusudega on nüüd siis 
käes. Kõikjal käib kibekiire  hinnasiltide vahetamine 
ja hinnakirjade ümbertegemine. See, mis sildil kirjas, 

paneb igaüht tulevikku vaadates järele mõtlema. Mõtlema, 
et kuidas edasi.

Hüppelise tõusu on läbi teinud paljude oluliste kaubate 
ja teenuste hinnad. Ei tahaks neid siinkohal hakata üles 
lugema, sest igaüks meie lugejatest teab neid isegi. Enamik 
meie lugejatest on ju väikelinna ning maaelanikud ja jälgivad 
täpselt, kuhu ja kui palju raha kulub.  

Kindlasti ei sooviks meiegi oma häid lugejaid aasta esi-
meses lehes hinnatõusuga üllatada, kuid kahjuks tuleb meil 
seda siiski teha.  Ühe kiirenevas hinnarallis ei saanud ka 
Vali Uudised endise hinnaga jätkata.  

Üheks olulisemaks hinnatõusu põhjuseks on vaieldama-
tult Eesti Posti poolt tõstetud teenuste hinnad. Kojukande 
hinnatõus lööbki kõige  valusamalt  just maakonna ja piir-
kondlike lehtede pihta, kes sadadesse tuhandetesse ulatuvate 
käibenumbritega kiidelda ei saa. Kuigi Ajalehtede Liit asus 
hinnatõusuga juba kuid tagasi võitlema, ei andnud  võitlus 
seda tulemust, mida loodeti. Hinnatõus  tuli siiski, kuigi 
tulevikus lubatakse selles suhtes veel läbi rääkida.  Aga see 
kõik on alles tulevikus ja sedagi võib-olla. Praegusel hetkel 
on olukord aga selline, et suurenevate kulude juures püsima 
jäämiseks tuli ka meil paratamatult kaanehinda tõsta. 

Lihtsalt see otsus ei tulnud, võite meid uskuda. Loodame, 
et jääte meiega ka edaspidi. 

Soovime Sulle, armas lugeja, rahulikku meelt saabunud 
aastal, rohkem hoolivust ning armastust kõige ja kõigi suh-
tes, mis meid ümbritseb. Ilusat 2008. aastat kõigile!
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Varahalduse OÜ on lin-
nale kuuluv äriühing, 
mille haldusalasse kuu-
lub nüüdseks juba pea 
kogu linna vara. Puudu 
oli ainult kalmistu, 
mida Varahalduse OÜ 
haldas seni aastaste 
lepingute alusel. 2008. 
aasta 1. jaanuarist aga 
olukord muutub. 

01. jaanuarist 2008  otsus-
tati Põltsamaa Varahalduse 
OÜ ja linnavalitsuse vahel sõl-
mida tähtajatu töövõtuleping 
linna kalmistu hooldustööde 
tegemiseks. Hooldustööde te-
gemise summaks 2008. aastal 
määrati 431 786 krooni. Seal-
juures võib igal järgneval aas-
tal hooldustööde summa kuni 
15 protsenti aastas kasvada. 
Seda aga juhul, kui kulutuste 
kasv on põhjendatud. 

2008. aasta linnaeelarve 
eelnõus nähakse lisaks eelni-
metatud summale ette veel 
kulutused kabeli remondiks 
(25 tuhat krooni), külmutus-
seadmete uuendamiseks (30 
tuhat krooni) ja elektrilise vee-
pumba soetamiseks (4 tuhat 
krooni). Kõik kokku teeb seega 
490 800 krooni, mis pole sugugi 
väike summa. Murelikuks teeb 
aga linnavolikogulasi ja linna-

valitsust asjaolu, et Põltsamaa 
vald pole kunagi linnakalmistu 
hoolduskulusid taotletud ma-
hus katnud (2007. aastal 25 
000 krooni, taotleti aga poole 
suuremat summat).  

Põltsamaa valla suhtu-
mine teeb muret

Linnakalmistu haldusku-
lude õigetes proportsioonides 
toetajana võiks Põltsamaa val-
lale eeskujuks olla Pajusi vald 
(2007. aastal 30 000 krooni), 
kus linnakalmistu vajalikkust 

vallaelanike viimse rahupai-
gana mõistetakse. Linna ma-
jandusnõuniku Maimu Kelderi 
sõnul suurendas Pajusi vald 
linnakalmistu halduskulude 
toetust just 2007. aastal, mis 
on nüüd Pajusi valla kodanike 
linnakalmistule matmiste üld-
protsendiga kooskõlas. Sama 
summat taotleb linn linnakal-
mistu halduskulude katteks 
Pajusi vallalt ka 2008. aastal.

Põltsamaa valla suhtumine 
on aga linnavolinike arvates 
pehmelt öeldes kummaline. 
Kui 2007. aastal küsiti Põltsa-

maa vallalt linnakalmistu hal-
duskulude katteks vastavalt 
maetute protsendile 50 000 
krooni, siis saadi vaid 25 000 
krooni. 2008. aastaks küsib 
linn vallalt aga 55 000 krooni. 
Esialgu ei ole veel teada, kas 
Põltsamaa vald linna taotluse 
täies mahus rahuldab, kuid kui 
vaadata kogu linnakalmistu 
hoolduskulu summat ja val-
dadelt taotletavaid suhteliselt 
väikseid summasid, siis on küll 
linnavalitsusel ja linnavoliko-
gulastel üsna raske mõista, 
miks Põltsamaa vald isegi neid 
väikseid toetustaotlusi täies 
mahus rahuldada ei soovi. 

Tegelikkuses maetakse lin-
nakalmistule surnuid muidugi 
ka teistest omavalitsustest, 
kuid Maimu Kelderi sõnul on 
tegemist üksikute matustega, 
mille eest need omavalitsused 
midagi ei maksa. Sama võib 
öelda ka linna kohta, kui mõni 
linnakodanik kusagile Eesti 
surnuaiale maetakse. Paraku 
on aga nii, et kalmistutega 
seotud probleemid leiavad la-
henduse alles siis, kui Eestiski 
võetakse lõpuks vastu seni 
ikka veel väljatöötamisjärgus 
kalmistuseadus. 

RAIVO FELDMANN

UUDISED
LÜHIDALT

Liiklusrikkumisest 
teata Liiklusliini 

numbrile 

14 900

Põltsamaa vallavanem Toivo Tõnson: 

Valla eelarve ei võimaldanud 
2007. aastal linnakalmistu kulude 
katteks rohkem rahalisi vahendeid 
eraldada kui 25 000 krooni. Põhi-
mõttelisi arusaamatusi meil minu 
teada selles küsimuses küll ei ole, 
sest vastasel korral ei maksaks vald 
linnakalmistu halduskuludeks üldse 
mitte midagi. Mina näiteks ei tea, et 
kusagil Eesti Vabariigis oleks käigus 
veel selline süsteem, kus ühe kalmistu 

halduskulusid katavad mitu omavalitsust. Jõgeva linna 
surnud maetakse ju kõik Siimusti surnuaiale täiesti ta-
suta, sest Jõgeva linnal oma kalmistu puudub. Meil siin 
on aga aja jooksul nii kujunenud, et Pajusi ja Põltsamaa 
vald maksavad osa linnakalmistu halduskuludest. Linn 
hakkas ühel hetkel küsima ja meie hakkasime siis ka 
maksma linnakalmistule maetavate protsendi või mille 
iganes järgi. Eks eelarve menetlemise käigus tuleb val-
lalgi otsustada, kuhu oma vähest raha anda, kas näiteks 
koolile, muusikakoolile, kunstikoolile, kultuurile üldse, 
spordile või kalmistule. 

Hetkel on meil vallas käimas 2008. aasta eelarve 
menetlemine. Linn taotleb meilt 2008. aastaks kalmis-
tukulude katteks 55 000 krooni, kuid kas antud summa 
ka linnale täies mahus eraldada saame, seda on praegu 
veel vara öelda. Arvata võib, et kogu taotletavat summat 
ei saa linn sellestki vallaeelarvest. Vallavolikogu majan-
duskomisjon tegeleb muuhulgas ka antud küsimusega. 
Mina ütlen aga veel kord, et mitte kusagil Eestis taolise 
skeemi alusel kalmistuid ei majandata. Tegemist ei ole 
ju pearahaga, nagu see haridussüsteemis on, kus lapsega 
käib kaasas üks kindel rahasumma. Ega linngi maksa 
ju teistele omavalitsustele, kui surnud linnakodanikke 
mõnele teisele Eesti surnuaiale maetakse. Kõik taolised 
küsimused võivad aga konkreetse lahenduse saada siis, 
kui Eestiski lõpuks kalmistuseadus vastu võetakse.     

Kalmistu jääb Põltsamaa Varahaldus 
OÜ hooldada

Uuendatud puhastusseadmetest 
jõuab jõkke puhtam vesi
Tänavu suvel Põltsa-
maa puhastusseadmete 
juures alustatud uue 
liivapüüduri paigalda-
mistööd lõpetati nädala-
päevad enne lepingusse 
kirja pandud tähtaega 
ehk enne 15. detsembrit. 
Rekonstrueerimistööde 
etapi lõppemise puhul 
tuli Põltsamaale kraani 
lahti keerama kesk-
konnaminister Jaanus 
Tamkivi.

2007. aasta juulis algu-
se saanud projekti käigus 
rekonstrueeriti Põltsamaa 
reoveepuhasti eelkäitlus. 
See vastab nüüd kõikidele 
tänapäevanõuetele. 

Seni töötanud reovee-
puhasti ülepumpla ja liiva-
püüdur olid ehitatud 1970. 
aastate lõpus ning olid prae-
guseks juba täielikult amor-
tiseerunud.

Uuendamist vajas ka 
ülepumpla võremajandus. 
Vana pumpla ei suutnud 
enam puhastisse stabiilses 
koguses reovett pumbata 
ja nii oli puhasti pealevool 
pidevalt häiritud.

Uuendustööde tulemu-
sena jõuab nüüd puhastisse 
stabiilses koguses ja pra-
hist puhastatud reovesi. 
Kolm Taani firmas Grundfos 
toodetud pumpa töötavad 
vaheldumisi ning tekitavad 
tunduvalt vähem müra kui 
vanad pumbad ning ka nen-
de energiakulu on vanadest  
oluliselt väiksem. 

Tööde käigus rekonst-
rueeriti ka liivapüünis, mille 
ülesandeks on vähendada 

orgaanilise materjali kogu-
nemist liivaväljakule ning 
haisu ja liiva sattumist pu-
hastisse.  Töid teostas Tartu 
firma AS Eviko.

Kodukeemia - tülikas 
heitveelisand

Põltsamaa reoveepuhas-
tusjaam teenindab ligikaudu 
4800 inimest ja kahte suurt 
tööstusettevõtet  – Piiman-
dusühistut E-Piim ja ASi 
Põltsamaa Felix. Seadmete 
aegumisest andis puhastus-
jaam märku aeg-ajalt linnas 
leviva lehaga, mis pole elani-
kele sugugi meeldiv. 

Nii on  puhastussead-

mete juures tehtud tööd 
linnaelanikele otsese mõ-
juga, sest nüüdsest  peaks 
reovee puhastusprotsessiga 
paratamatult kaasnev lehk 
vähenema. Selles on oma 
suur osa uuel liivapüüduril, 
kus tahkestatud liiv lades-
tub mahuti põhja. Sealt 
suunatakse see spetsiaalse 
konveieri abil edasi teisal-
datavasse konteinerisse. 
Varem ladestati tahkesta-
tud liiv eraldi platsile, kus ta 
oligi üheks haisutekitajaks. 
Nüüdsest seda enam ei ole.

Liivapüüdurile on lisatud 
seade, mille abil eraldatakse 
heitveest fosfor. Kõik sead-
med on valmistatud Saksa 

firma Huber AG poolt. 
Uuendatud reoveepuhas-

tusjaam vähendab oluliselt 
reostuskoormust Põltsamaa 
jõkke. Jõkke jõudva vee 
puhul kontrollitakse eriti 
tähelepanelikult vee fosfo-
risisaldust, sest loodusliku 
puhastusprotsessi käigus 
kogu fosforit eraldada pole 
võimalik. Fosfori tekitajaks 
vees on põhiliselt kodukee-
mia, mida kasutatakse jär-
jest suuremates kogustes.  

Kolmas etapp ootab 
rahastamist

Linna puhastusseadmete 
rekonstrueerimistööd pole aga 

kaugeltki veel lõppenud. Töid 
koordineerinud OÜ Põltsamaa 
Varahaldus juhataja Kuldar 
Kipper loodab, et lähiaastatel 
saab puhastusseadmete juures 
läbi viia ka kolmanda etapi, 
mille käigus vajavad suuren-
damist aereerimiskambrid 
ning puhastamist biotiigid. 

„Põltsamaa linnal küll 
puudub suutlikkus edaspi-
di puhastusseadmetesse in-
vesteerida, kuid loodetavalt 
peaks seda etappi rahastata-
ma Alam-Pedja vesikonna vee-
majanduse projekti raames,” 
nimetas Kipper.

Põl tsamaa reoveepu-
hastusjaam valmis koostöös 
Keskkonnainvesteeringute 
Keskuse (KIK) SAga, jaama 
ehitamise aluseks oli kaks 
veekaitseprogrammi raames 
rahastatavat projekti. Reovee-
puhastusjaama uue eelkäitlu-
se kogumaksumuseks on 6 924 
023 krooni ilma käibemaksuta, 
millest SA KIK rahastas 5 010 
816 krooni ja Põltsamaa Vara-
halduse OÜ omafinantseering 
oli 1 913 207 krooni.

Aastatel 2001-2007 on 
Põltsamaa linna puhastus-
seadmetesse investeeritud üh-
tekokku ca 19 miljonit krooni. 
Kõige optimistlikuma prognoo-
si kohaselt võiksid kolmanda 
etapi rekonstrueerimistööd 
käivituda ülejärgmise aasta 
lõpus ning saada tehtud 
paari aasta jooksul. 

TOOMAS REINPÕLD

Tasustati arengukonve-
rentsi korraldajaid

Põltsamaa arengukonve-
rents on nüüdseks juba mi-
nevik. Kui palju selle toimu-
misest Põltsamaa piirkonna 
edasisele arengule kasu on, 
see selgub lähiaastate jooksul. 
Arengukonverentsi korralda-
miseks moodustatud linnavo-
likogu ajutine komisjon tegi 
kahtlemata head tööd. See-
tõttu otsustas Linnavolikogu 
üksmeelselt tasustada ajutise 
komisjoni liikmeid vastavalt 
nende proportsionaalsele töö-
panusele, mille järgi otsustati 
ajutise komisjoni esimehe 
Margus Oro tööd tasustada 2 
633 krooniga, Reelika Neenole 
määrati 1 316 krooni, Margus 
Ääremaale 263 krooni, Toivo 
Kroonile 263 krooni ja Karro 
Külanurmele 263 krooni. 
Nimetatud tasud makstakse 
välja linna teadus- ja arendus-
tegevuseks ettenähtud üldiste 
valitsussektori teenuste ala-
eelarvest. VU
Linnapeale määrati pree-
mia

Aastate jooksul väljakuju-
nenud linnapea premeerimise 
head tava otsustas linna-
volikogu seegi kord järgida. 
Pärast mõningast arupidamist 
määras linnavolikogu linna-
pea Jaan Aiaotsale preemiaks 
21 600 krooni omavalitsuse 
teenistuse korraldamise eest. 
VU

KOMMENTAAR

Põltsamaa kalmistu on viimse rahupaigana hinnatud heas 
korras kaunis kalmistu just tänu pidevale asjalikule hooldusele. 
Kindlasti on abiks ka Pajusi ja Põltsamaa valla poolt linnale 
kalmistuhoolduse kulude katteks eraldatavad rahasummad.  

Keskkonnaminsiter Jaanus Tamkivi, Põltsamaa linnapea Jaan Aiaots ja OÜ Põltsamaa Varahaldus 
juhataja Kuldar Kipper näeks meelsasti, et rahastamist leiaks ka puhastusjaama renoveerimise 
III etapp.
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Vananev elanikkond toob kaasa probleeme
Haigused on inimestele 
alati muret teinud. Muutu-
mises on nii elukeskkond 
kui inimeste sotsiaalsed 
tingimused. Viimaste 
aastatega on muutunud 
ka inimeste tervis.  Põltsa-
maa piirkonnas annavad 
siin tooni pidevalt vana-
nev ja vähenev elanik-
kond ning ülemäärane 
alkoholitarbimine. Viima-
ne on ka paljude haiguste 
põhjustajaks.

Rahva tervise paranemine 
on aeglane protsess. Muutuste 
hindamine võtab spetsialistide 
sõnul aega 10-15 aastat. Nii on 
ka piirkonna elanike tervisele 
täpset hinnangut raske anda. 
Järeldusi saab teha vaid selle 
põhjal, milliste haiguste ja 
muredega arstide poole pöör-
dutakse. 

Tohtri juurde läheb inime-
ne abi otsima tavaliselt siis, 
kui tervisehädad juba välja-
kannatamatuks muutuvad. 
Pahatihti on siis haigus juba 
krooniliseks muutunud. Mõ-
nede traagilisemat sorti tõbede 
korral on mõnikord  abiküsimi-
sega hiljakski jäädud. 

Perearst Sirje Alusalu nen-
dib, et tavaliselt ei tule keegi 
arsti juurde ütlema, et tervis 
on hea ja kõik on korras. Või 
kui just, siis teevad seda kroo-
nilisi haigusi põdevad inime-
sed, kelle haigus on ravimite 
abil kontrolli all hoitud. 

“Tavaliselt saavad inime-
sed oma kroonilise haiguse 
olemusest ja sellest, mis juhtub 
ravi pooleli jätmisel, aru. Kuid 
esineb neidki, kes arvavad, 
et kui haigus enam vaevusi 
ei põhjusta, on nad terved,” 
räägib Alusalu. 

Statistika kõike ei näita

“Tervis on inimese füüsilise, 
vaimse ja sotsiaalse heaolu sei-
sund, mitte ainult haiguste või 
puuete puudumine,” defineerib 
Alusalu ja lisab, et tervis sõltub 
50% eluviisist, 20% pärilikku-
sest, 20% keskkonnast ja ainult 
10% tervishoiuteenusest. Seega 
on paljude haiguste ennetami-
sel inimesel enesel väga suur 
osa. 

Arst selgitab, et piirkond-
likku statistikat on inimeste 
tervise kohta raske välja tuua.

“Nii nagu kogu Eestis on 
ka Põltsamaa piirkonnas süda-
me- ja veresoonkonnahaigused 
surmapõhjustena esikohal. 
Kõige kummalisem ongi just 
see, et südame- ja veresoon-
konna haiguste ennetamiseks 

annab inimestel endil kõige 
rohkem ära teha,” selgitab arst, 
toonitades tervislike eluviiside, 
õige toitumise, puhkamise ja 
liikumise tähtsust. 

Teisel kohal surma põh-
justena on tööeas inimestel 
kasvajad - naistel rinna- ja 
emakakaelavähk ning meestel 
kopsu- ja eesnäärmevähk. Mu-
ret tekitav on see, et üha enam 
on kasvajaid noortel inimestel. 
Kolmandaks surmapõhjuseks 
nimetab doktor õnnetusjuhtu-
meid – liiklusavariid, tulekah-
jud, uppumised.

Sõeluuringud aitavad 
kasvajaid ennetada

Arst soovitab inimestel 
oma tervise huvides kindlasti 

osaleda vabariigis korraldata-
vatel sõeluuringutel. Siiani 
on nendel käinud vähem kui 
pooled kutsutuist.

“Kasvajatesse haigestu-
miste ja õnnetusjuhtumite arv 
on pidevalt kasvanud. Kui õn-
netustest rääkida, siis nende 
juures mängib väga suurt rolli 
alkohol. Ka meie piirkonnas 
on alkoholi liigtarbimisega 
väga tõsised lood, see on pal-
jude haiguste põhjustajaks. 
Sageli arvatakse, et kui lausa 
ei tuigu, pole joodik, ja kui ei 
ole töö juures probleeme, siis 
on kõik korras. Kuid ka väik-
semad kogused alkoholi on 
kahjulikud. Näiteks igal õhtul 
kaks pudelit õlut juua on juba 
alkoholi kuritarvitamine. Sel-
line napsutamine ei väljendu 
inimesel ajukahjustuse ja 
käitumishäiretena, kuid kah-
justada saavad seedetrakt, 
kõhunääre ja maks. See on 
mitmete haiguste alguseks,” 
räägib Alusalu. Ta nendib, et 
piirkondlikku statistikat pole 
alkoholitarbimise osas siin-
kandis tehtud, kuid temale 
kui arstile on jäänud mulje, 
et alkoholitarbimine on tun-
duvalt suurenenud.

Kiire elutempo tekitab 
stressi

Inimeste tervisele on 
hakanud liiga tegema ka 
tänapäeva üha kiirenev elu-
tempo.

“Kuhu me ruttame? Kõi-
kidel on kiire, pole aega ei 
endaga ega lastega tegeleda. 
Mured ja haigused kuhjuvad 
lõpuks üle pea,” sõnab pere-
arst. Sagenenud on ärevus- ja 
unehäired. Tõsist muret teeb 
arstile just noorte inimeste 
väärtushinnangute muutu-

mine, valed toitumusharju-
mused, suitsetamine, alkoholi 
pruukimine ja hoolimatu suh-
tumine oma tervisesse.

“Keskealised ja vanemad 
inimesed on aktiivsemad ja 
suhtuvad tervishoiupropa-
gandasse positiivselt. Need, 
kes rohkem liiguvad, tunne-
vad ennast paremini. Tuju 
on rõõmsam ja igasuguseid 
liigese- ja seljavalusid on 
vähem,” räägib arst. 

Tervise heaks saame ise 
palju ära teha

Põltsamaa piirkonna eri-
pärana toob Alusalu välja 
vananeva ja väheneva elanik-
konna. Seda võib seostada nii 
negatiivse iibe kui ka migrat-
siooniga. Väga paljud noored 
ja siinkandis kodu loonud 
pered lähevad ära.

“Vananeva elanikkonna 
probleemiga suureneb hool-
dushaigla, sotsiaaltöötajate 
ning koduõenduse vajadus. 
Sellega kaasneb ka kroonilis-
te haiguste protsentuaalne 
tõus meie elanike hulgas,” 
selgitab arst.

“Peame muutma inimeste 
suhtumist tervisesse juba 
varases nooruses. Siis on 
lootust, et oleme tervemad. 
Tõsine probleem on see, et väi-
kesed lapsed istuvad tundide 
kaupa arvuti ja televiisori 
ees. Nendega on vaja tegele-
da. Lastele tuleb raamatuid 
lugeda, koos klotse laduda, 
looduses viibida ja lihtsalt 
kõigest rääkida,” selgitab pe-
rearst ja lisab, et kui inimene 
ise enda ja oma laste tervise 
heaks midagi ei tee, siis ei aita 
ka hea tervishoiusüsteem.

ÜLLE LÄTTE

Elamuala saatus jätkuvalt lahtine
Möödunud aasta ei toonud 
endaga lahendust Põltsa-
maa linna piirile,  Viljandi 
maantee ja Vana-Tallinna 
maantee vahelisele alale 
planeeritava elamualaga 
seotud probleemidele. Kui-
gi detailplaneering läbis 
detsembrikuus avaliku 
arutelu, ei leidnud kõik 
tekkinud küsimused selle 
käigus sugugi vastuseid. 
Millal lõpuks Veski II 
kinnistu detailplaneeringu 
kehtestamine Põltsamaa 
vallavolikogu ette jõuab, 
on praegu veel selgusetu.

Tekkinud ebakõlade tõttu 
võtsid eelmisel kuul Põltsamaa 
vallamajas ühise läbirääkimis-
te laua taha istet kinnistu Veski 
II omanik ja valla esindajad. 
Lisaks olid arutellu kaasatud 
Maanteeameti spetsialistid, 
Põltsamaa linnavalitsuse esin-
daja, samuti planeeritava ala 
maakasutaja, piirinaabrite 
esindajad ja Põltsamaa valla 
ametnike esindajad.

Põltsamaa vallavalitsus 
võttis Mõhküla küla Veski 
katastriüksuse teise maatüki, 
mille planeeritava ala suurus 
on 43,37 hektarit, detailpla-
neeringu vastu 13. novembril 
toimunud istungil. Avalikul 
väljapanekul oli see 26. no-
vembrist kuni 10. detsemb-
rini. Sellel ajavahemikul oli 
kõigil huvilistel võimalik teha 
detailplaneeritava ala kohta 
omapoolseid ettepanekuid ja 

täiendusi. Neid tegidki Põlt-
samaa vallavolikogu alatine 
maakomisjon, Maanteeamet 
ning samuti Põltsamaa valla-
valitsus.

Üks või mitu juurdepää-
suteed

Maanteeametit esindanud 
Tartu Teedevalitsuse juhataja 
asetäitja Jüri Tomsoni kinni-
tusel ei ole neil nimetatud ela-
mute ehitamise vastu midagi. 
Ometi soovivad nad teada,  kui 
tihedalt tuleb mahasõite, sest 
teede projekteerimisel kehtivad 
kindlad normid. 

Teedevalitsus näeks esmalt, 
et planeeringualale juurdepää-
suks kasutataks olemasolevaid 
juurdepääsuteid. Nii ei tekiks 
juurde täiendavaid, liiklust 
segavaid ning ka liiklusohutust 
vähendavaid ristmikke. 

Paraku jõudis valla poolt 
saadetud kiri Veski II detail-
planeeringu kohta Tartu Teede-
valitsuseni alles 10. detsembri 
tööpäeva lõpuks, mis oli viima-
ne detailplaneeringu avaliku 
väljapaneku päev. Seetõttu ei 
saanud teedevalitsuse inimesed 
selle planeeringu osas enam 
kaasa rääkida.

„Meie poolt esitatud tingi-
mustega pole selle planeeringu 
koostamisel arvestatud,” lausus 
Tomson.

Valla ehitusnõunik Mar-
gi Ein lausus selgituseks, et 
teedevalitsuse poolt väljasta-
tud tingimused olid esitatud 

planeeritava ala arendajale 
Rein Põldmaale ja vald polnud 
nendest teadlik. 

Ärimaale sobiks kauban-
dushoone

Et kinnitustule Võhma 
tee lähistele kavandatav äri-
maa  asub teekaitsevööndis, 
on Teedevalitsuse esindajate 
seisukoht väga oluline. Sea-
duse kohaselt käsitletakse 
riigimaantee teekaitsevööndit 
ehituskeelu alana ja sellele ei 
tohiks elamuid ega teisi hoo-
neid planeerida. Et ärimaal on 
ehitusala viidud teest 20 meetri 
kaugusele, eeldab see kindlasti 
ühe korraliku juurdepääsutee 
rajamist. Jüri Tomsoni hin-
nangul, juhul kui ärimaale 
rajatakse kaubandushoone, 
peaks sinna juurde kuuluma 
teelt mahasõiduvõimalus koos 
aeglustusrajaga. 

Kinnistu omanik Rein Põld-
maa sõnul ei soovi tema ega 
ka ala arendaja, et nimeta-
tud ärimaale rajataks asutus, 
mis sinna väga palju külalisi 
juurde meelitab. Jääb ju selle 
vahetusse lähedusse kuus ela-
mukrunti. 

Üks juurdepääs naabreid 
ei rahulda  

Põldmaa on planeeringuala-
le juurdepääsude osas saavuta-
nud teedevalitsuse esindajate-
ga kokkuleppe, et alale pääseb 
juurde kahest kohast - Eha 

tänava kaudu ja otse Võhma 
teelt. Maanteeamet seadis 
omapoolseks tingimuseks, et 
otse maanteelt ei tohiks alale 
rajada rohkem juurdepääsu-
teid kui ühe -  nimelt Võhma 
teelt, olemasoleva põllutee 
kaudu. Teise võimalusena pää-
seks planeeringualale Tallinna 
maanteelt mitte otse, vaid 
Eha tänava kaudu. Kui rajada 
Võhma maanteelt eraldi juur-
depääsu tee Veski II kinnistule, 
jääks bensiinijaama siseneva 
tee ja elamurajooni siseneva 
tee vaheliseks kauguseks ca 80 
meetrit. Kuigi maanteeameti 
esindajad pakkusid võimalust 
rajad alale sissesõit läbi tankla, 
see osapooli siiski ei rahulda.

Rein Põldmaa sellist või-
malust heaks ei kiida. Samuti 
soovitas ka ala arhitekt rajada 
Võhma maanteelt planeerin-
gualale eraldi juurdepääsutee, 
mis tagaks hea ligipääsu pääs-
temasinatele. 

Kuningamäe tankla esin-
daja Toomas Kallasmaa on 
Põldmaaga ühise juurdepää-
sutee võimalusi arutanud. 
Kuna tankla kinnistu Võhma 
maantee poolsele alale on ka-
vandatud juurdeehitus, ei näe 
Kallasmaa võimalust rajada 
selle kõrvale elamualale viiv 
tee. 

On kokkulepe ja nagu 
pole ka

Põltsamaa vallavolikogu 
maakomisjonile jäi selgusetuks, 

kuidas on kinnistu omanikul 
alale juurdepääsuks kokku 
lepitud linnaga Eha ja Õnne 
tänavate kasutamine. Kuulu-
vad ju need mõlemad tänavad 
linna territooriumisse. Just 
nende tänavate kaudu on aga 
planeeritud alale juurdepääs 
Tallinna maanteelt. 

Rein Põldmaal olevat detail-
planeeringu osas saavutatud 
kokkulepe Põltsamaa Varahal-
duse OÜga. Kinnistu omaniku 
sõnul suunas teda osaühingu 
esindajate juurde Põltsamaa 
linnavalitsuse ehitusnõunik, 
kelle kinnitusel tegeleb linna 
vee- ja kanalisatsioonitrasside 
ning teede ja tänavatega just 
OÜ Põltsamaa Varahaldus.

“Põltsamaa vallavalitsus 
ei ole linnaga kooskõlastamist 
vajalikuks pidanud,” ütles 
Põldmaa.  

Ka detailplaneeringu üle 
vaadanud ning  vajalikud koos-
kõlastused määranud Jõgeva 
maavanem määras Põltsamaa 
linna poolt kooskõlastajaks 
Põltsamaa Varahalduse OÜ. 
Kuigi valla ehitusnõunik jäi 
selles küsimuses vastupidisele 
seisukohale, on Rein Põldmaa 
arvates linnaga kooskõlastus 
saavutatud. 

Probleemid vajavad uusi 
kooskõlastusi

Endiselt on Veski II kin-
nistu puhul üleval kardirajalt 
lähtuv müraprobleem. Margi 
Eini sõnul nõudis vallalt mü-

raprognoosi kaardi koostamist 
nii tervisekaitsetalitus kui ka 
Jõgeva maavanem. 

Rein Põldmaa sõnul on 
müraprobleemi lahatud juba 
väga mitmel korral. Mõõtmis-
tulemused on kinnitanud, et 
müratase lubatud piiri ei ületa. 
Veski II kinnistu kohta olevat 
kooskõlastus ka tervisekaitse-
talituselt. Vallavolikogu liikme 
Ants Reinumägi arvates on 
müraprobleem olemas,  kuid 
mürataseme suhtes olevat 
reegleid rikkunud hoopiski kar-
divõistluste korraldaja, kes pole 
kontrollinud võistluskartidel 
kasutatavaid summuteid. 

Kes täpselt kui suurt müra 
tekitab ja kas see hakkab häi-
rima tulevasi eramuomanikke, 
jäigi lõpuni lahti vaidlemata. 
Lahtiseid küsimus on planee-
ringu osas teisigi. Nii tuleb 
Veski II kinnistu omanikul 
elamualale juurdepääsuteede 
rajamise osas uuesti läbi rääki-
da Maanteeameti esindajatega, 
ka  tehnovõrkude skeemile tu-
leb lisada sealt praegu puuduv 
tänavavalgustus. 

Millal need kooskõlastused 
saadakse ja mis ajal Veski II 
kinnistu detailplaneeringu 
kehtestamine Põltsamaa val-
lavolikogu ette jõuab, on ikka 
veel selgusetu.

 TOOMAS REINPÕLD

Eha Anslan, 
terviseedenduse pea-
spetsialist:
Meie inimeste tervis oli kehval 
järjel, eriti kui seda võrrelda teiste 
Euroopa riikidega. Viimasel kon-
verentsil käies saime kuulda, et 
juba on liikumas mõningad and-
med, mis näitavad, et inimeste 
tervis hakkab ka Eestis paremuse 
poole minema. Igatahes halvene-
mist enam märgata pole. Oleme 
saavutanud mõningase stabiil-
suse. Rahvas on oma tervislikku 
seisundit teadvustama hakanud. 
Tehakse tervisepäevi, kepikõnd ja 
liikumine üldse on aktiviseerunud. 
Inimesed on hakanud aru saama, 
et peab hakkama end liigutama ja 
oma tervise eest ise hoolt kand-
ma, keegi teine seda teha ei saa. 
Südame-veresoonkonna haiguste 
suhtes on asi stabiliseerunud. Ka 
vähiennetustööd on vilja kand-
nud, selles suhtes pole samuti 
enam halvemuse poole liikumist 
märgata. Seoses alkoholismiga 
tuleb peale uusi probleeme. 
Murelikuks teevad traumad, mida 
joobes olekus tekitatakse. Noorte 
tervis iseenesest on hetkel siiski 
hea. 

Maire Lainurm, pensionä-
ride ühenduse esinaine:
Meie eakad on väga tublid. Nen-
de tervis on paranenud, haigused 
vähenenud. See on tänu sellele, 
et nad käivad koos, suhtlevad, 
liiguvad, saavad häid emotsioone. 
Need eakad, kes ringides käivad,  
unustavad oma mured ära, on 
rõõmsad ja siis paraneb ka tervis. 
Liikumine iseenesest hoiab 
inimese terve. Lisaks sellele 
käime nendega väga palju 
väljas, näiteks esinemas. See 
annab häid emotsioone. Ostsin 
elektrilise massaažipadja ja ühel 
päeval nädalas teen soovijaile 
nüüd ka tasuta massaaži. Siis 
räägime ka tervisest üldisemas 
plaanis. Kõige suuremaks mureks 
on inimestel hambaravi. Selle või-
malused on ju piiratud. Proteese 
saab pensionär lasta teha vaid 
kolme aasta tagant ja hammaste 
ravimine on väga kallis ja aina 
kallimaks läheb. Selleks lihtsalt ei 
jätku raha.

Perearst Sirje Alusalu tunneb muret noorte inimeste suhtumise 
pärast oma tervisesse. “Peame nende suhtumist muutma, siis on 
lootust, et vanemas eas ollakse tervemad.” 
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Karikas hoiul Kuuri talus
Tuntud spordiedendaja ja 

mitmel spordialal ise koos pe-
rega kaasa lööva Vitali Goroško 
poolt on välja pandud nägus 
karikas perede ja sõpruskon-
dade võrkpallivõistkondadele. 
Mullu sai selle karika  ajuti-
seks omanikuks eelmise aasta 
jõuluturniiri võitnud Kuuri talu 
võistkond, kus võidu sepistasid 
võistkonna kapten Juss Maurer, 
tema poeg Märt, minia Maari-
ka, Kristi Mänd, Ardo Rosin ja 
Jaanus-Janari Kogerman. Sama 
karika pärast asutakse taas 
võistlema märtsis korraldataval 
naistepäeva- ning juunis läbi 
viidaval jaanipäevaturniiril. 

Selle aasta esimene perede 
ja sõpruskondade võrkpallitur-
niir peetakse Felixhallis 13. 
jaanuaril.
Huvitavad bridzhiturniirid

Mulluse aasta detsembri-
kuu Põltsamaa bridžiturniirid 
paaridele olid huvitavad ja 
äärmiselt pingelised. Jõulu-
kuu 13. kuupäeval toimunud 
turniiril jõudsid esikolmikusse 
Rumvolt-Epro, K. Ojassalu-
Kivik, Sibul-Maantee. Nädal 
hiljem, 20. detsembril läbi 
viidud turniiril moodustasid 
esikolmiku Sutt- V. Ojassalu, 
Lindsaar-Rammo, Sibul- Maan-
tee. Jõulupühade järgsel, 27. 
detsembril toimunud turniiril 
kindlustasid koha esikolmikus 
Viirelaid-Kapp, Enniste-Lind-
saar ja K. Ojassalu-Mekšun. 

Tänavuse aasta esimene 
paariturniir bridžis toimub 6. 
jaanuaril algusega kell 10.00 
Põltsamaa kultuurikeskuses, 
kus auhinnad paneb välja 
Eestimaa Rahvaliidu Põltsamaa 
büroo. Ühtlasi selgitatakse 
sellel turniiril välja Jõgevamaa 
parimad rahvaliitlastest brid-
žimängijad. Pühapäeval, 13. 
jaanuaril algusega kell 15.00 
mängitakse bridži Pajusi valla 
Nurga külas asuvas Jaan Suti 
kodutares.
Põltsamaal võistles 52 
saskumängijat

Eelmise aasta viimasel 
saskuturniiril Põltsamaal 
osales 52 mänguhuvilist 
Põltsamaa linnast, Põltsamaa, 
Pajusi, Kolga-Jaani, Kõo ja 
Koigi vallast. Kuus paremat 
kohta hõivasid Põltsamaa linna 
saskusõbrad Juhandi-Samet, 
Lepp-Maansoo, Topkin-Hanson, 
Ottis-Altoja, Turk-Anniste ja 
Simon-Lepik. Valdade män-
gijatest olid tublimad mitme-
kordsed Eesti Spordiveteranide 
Liidu ja Jõgeva maakonna 
meistrid bridžis Lembit Kapp-
Jaan Sutt. 

Põltsamaa piirkonna talvis-
te saskuvõistluste avavoor pee-
takse kolmapäeval, 9. jaanuaril 
kohvikus Rivaal.
Jõulukuul mängiti petanki

Soodsad ilmastikuolud või-
maldasid Põltsamaa linna selle 
ala entusiastidel (Maire Lepp, 
Vaige Ants, Anne Jüris, Vla-
dimir Valejev, Uno Allikhein, 
Arvo Orgusaar, Villu Ojassalu) 
kunstmuruga jalgpalliväljakul 
mängida petanki möödunud 
aasta eelviimasel päeval. Kolme 
nais- ja meesmängija omavahe-
line duell lõppes meeste 11-
punktilise võiduga, kus mehed 
võtsid revanši kevadise kaotuse 
eest.   

VILLU OJASSALU

Aastalõpu lehes jäi  loos Põltsamaa tublidest autosport-
lastest inimliku eksituse tõttu välja toomata rallikrossisõitja 
Sten Oja nimi ja saavutused. Parandame nüüd selle vea. 
2006. aasta rallikrossi noorteklassi meister Sten Oja vahetas 
2007. aastal oma tiitli küll kraadivõrra kahvatuma vastu, 
kuid samas oli ka olukord muutunud – nüüd tuli tal hoopis 
täiskasvanutega võistelda. Noormehest tunduvalt vanematel 
sõitjatel oli kõvasti rabelemist, et talle rajal vastu saada. 
ERK-klassi võit jäi Steni jaoks vaid mõne punkti kaugusele, 
kuid hõbemedal selles klassis on igati tunnustamist vääriv 
saavutus. Punktpunkti heitlus käis Stenil esikoha pärast  
Kalle Kütiga kuni viimase etapi viimaste ringideni ja vaid 
pisut jäi puudu sellest, et kohad oleksidki vahetunud.

Sten jätkab sõitmist ka 2008. aastal, võisteldes SMR 
Motorsport ridades. 

Soovime talle edukat spordiaastat!

Eesti meistrivõistustel rallikrossis saavutas Sten Oja (vasakul) ERK-
klassis II koha. Esikoha saanud Kalle Kütil (paremal) oli seekord 
lihtsalt pisut rohkem õnne.

Maie Luhti unistuseks on eestiaegne 
kivisild Põltsamaa jõel
Kultuurikeskuse kuns-
tigaleriis toimus Maie 
Luhti maalinäituse 
“Mix” pidulik avamine. 
Näitusel äratab tähe-
lepanu maal “Unistus 
südalinnast”. Kuju-
tatud on vaadet Põlt-
samaa jõelt suurele 
sillale. Maali keskmeks, 
eripäraks ja kunstni-
ku unistuseks on aga 
üle jõe viiv eestiaegne 
kivisild. 

Näitus tuli Maie Luhtil 
üles panna täiesti ootama-
tult.

“Mul oli ligikaudu küm-
me maali olemas, kui mulle 
kultuurikeskusest näituse-
ettepanek tehti. Otsisin kõik 
maalid kokku ja mõned maa-
lisin ka juurde,” räägib Luht 
ja kurdab, et kuna näituseks 
valmistumine langes aasta 
kõige pimedamale ajale, oli 
päris raske midagi juurde 
maalida. Seetõttu leidsid väl-
japaneku seas omale koha ka 
nn juba paiksed maalid - need, 
mille kunstnik oli maalinud 
spetsiaalselt nii oma kodu kui 
ka poja kodu kaunistama. Vii-
mase töö tegi proua novembri 
alguses ja selleks oli koopia 
Aivazovski tuntumast mere-
maalist “Üheksas laine”. 

“Juba kevadel valmistasin 
lõuendi ette. Mul on kodus 
album, kus sellest maalist on 
foto, kuid väga raske oli koo-
piat teha,” räägib Luht. Kõige 
raskemaks oli osutunud uppu-
nud laevast hulpima jäänud 
masti külge klammerdunud 
inimeste maalimine. “Foto, 
mille järgi ma maalisin, oli 
väike ja mast koos inimestega 
sellel nii pisike, et ka luubi abil 
oli võimatu näha.” See on näi-
tuse “Mix” ainus koopiamaal. 

Maiele meeldivad soo-
jad sügisevärvid

Kogu väljapaneku seo-
vad üheks maalide soojad 
pastelltoonides sügisevärvid. 
Kunstnik ise ütleb, et sellises 
toonis värvidega on tal hea 
töötada. Kõige raskem olevat 
tema jaoks suve maalimine. 
Näitusemaalide hulgas on ka 
selliseid, mis on konkreetselt 
mõne paiga järgi maalitud. 
Näiteks pildike Kamari jõe-
käärust. Teine maal aga on 
alguse saanud õhtusest päike-
seloojangust ja vihmast ning 
kujutab vaadet aiaväravale 
kunstniku enese koduaknast. 

“See oli väga eriline mo-
ment. Vihma sadas ja päike 
vajus pilve taha. Kõik läikis. 
Nii ilusat vaadet võib nautida 
väga harva,” meenutab Luht 
maali saamislugu. Näha saab 
veel pildikest Võrtsjärvest, 

kunstnikule kingitud lilledest 
vaasis jm. Hoopis teiselaadne 
on aga maal, mis kujutab tule 
ääres istuvat anorektikut. 
Luht räägib, et ta on maali-
nud ka rasvtõves inimest ja 
tüsedusele kalduvat inimest. 
Neid töid näitusel pole.

Tähelepanu äratab maal 
“Unistus südalinnast”. Kuju-
tatud on vaadet Põltsamaa 
jõelt suurele sillale. Maali 
keskmeks, eripäraks ja kunst-
niku unistuseks on aga üle jõe 
viiv eestiaegne kivisild. 

“Praegu on meie jõel nii 
kole sild, et seda ei taha mitte 
vaadatagi. Vanasti oli aga 
selline maakividest ja väga 
ilus. See lasti sõja ajal 1944. 
aastal õhku. Vaevalt, et seda 
keegi nüüd sellisel kujul enam 
taastama hakkab,” kahetseb 
Luht. 

Ühtekokku on vaatami-
seks välja pandud 23 tööd. 

Luhti maalid on sündinud 
enamjaolt fotode vahendusel. 
Vabas looduses maalitud asju 
on kunstnik teinud vaid maa-
lilaagris olles. 

“Väljas töötamisest ei tule 
midagi välja. Ethel maalis 
ka laagris suure pildi, pärast 
olid sellel parmud peal, tiivad 
laiali ja kõhud ülespoole. Olen 
jälginud, et suured kunst-
nikud visandavad looduses 
põhilisemad jooned paberile 
ette ja lõpetavad kõik oma 
maalid ateljees. Ka mina olen 
pidanud kõik looduses tehtud 
tööd ateljees üle maalima,” 
räägib Luht.

Kunstnik harrastab enam-
jaolt õlimaali. 

“Õlimaal on väga vastupi-
dav. Üks maalidest oli kaks 
aastat õues ilmastiku meele-
valla all. Ei pleegitanud seda 
päike ega rikkunud vihm,” 
selgitab kunstnik. “Olen 

proovinud ka akvarellmaali, 
aga seda on väga raske teha. 
Õlimaaliga on lihtsam, kuid 
akvarellmaalil tuleb iga vär-
vilaiguke kohe õigele kohale 
maalida. Liigutada ega maha 
võtta  enam ei saa, paber 
läheb karvaseks ja auk tuleb 
paberisse,” selgitab Luht ja 
salgab, et on üldse akvarell-
maale teinud.

Kunstikooli juhatajal 
Ethel Hakkajal on mi-

dagi muud ütelda

“Maie teeb akvarellmaale 
küll. Need on väga ilusad ja 
nii, nagu ta mõne nähtavale 
toob, leiab see kohemaid omale 
omaniku,” sõnab juhataja ja 
lubab Luhtile akvarellmaalide 
jaoks head paberit tuua. Nüüd 
paotab ka Luht, et kodus on tal 
üks akvarellmaal täitsa ole-
mas. Üks akvarellmaal pida-
vat seisma Tartus kunstniku 
poja hambaravikabinetis. 

“Ega Ethelile minu tööd 
ei meeldi,” arvab Luht. Ethel 
lagistab selle peale terve he-
liredeli jagu naeru ja küsib, 
et huvitav, kust selline ar-
vamus.

“Olen alati ütelnud, et 
Maie on Põltsamaa linna kõige 
parem harrastuskunstnik,” 
kinnitab ta ka näituse piduli-
kul avamisel. Veel toonitab ta, 
et Maie leiab ka oma näituste 
pealkirjad alati ise.

Näitust “Mix” avama ja 
kunstnikule õnne soovima on 
tulnud päris palju rahvast. 
Nende seas on palju medit-
siinitöötajaid, Luhti kunagisi 
töökaaslasi.

ÜLLE LÄTTE 

Isehakanud re-
porter Lumekrati 
sulest

Tänavuse aasta lumega 
on nii nagu ta on. Mitte et 
teda on, vaid just et teda 
ei ole! Või siiski… Tegeli-
kult oli üks koht Põltsamaa 
linnas, kus lund oli lausa 
hangedena!

Ah et ei taha uskuda! 
Ärge uskuge jah, kui pole 
oma silmaga näinud! Aga 
mina nägin! Täitsa oma 
ihusilmaga! Ah et kus või? 
Kas unustasin öelda? See oli 
Mari lasteaias. Just täpselt! 
Seal linna keskel toredas 
majakeses, mis väljastpoolt-
ki vaadates paistis seest-
poolt hangedesse mattunu-
na. Aga kui sisse läksid… 
(Saladuskatte all võin öelda, 
et käisin seal jõulueelsel 
nädalal päris igal õhtul, 
mil lapsed jõulupidusid pi-
dasid. Vahel ei mallanud 
ma lihtsalt saaliukse taha 
piilumagi jääda ning läksin 
sisse ja kimbutasin pisut 
saalisolijaid ka. Aga ega nad 
mind tühja kartnudki!)

Mina ei teadnud enne 
täpselt küll, kust lumi sinna 
saanud oli, aga nüüd hak-
kan aru saama, et ilmselt 
suurte Maride ühise suure 

jõulupingutusena oli las-
teaia saali tohutul hulgal 
lund kokku kantud. Aga 
eks tänapäeval tehakse sel-
lega igasugust vigurit. Näe, 
suusatavad seal Otepäälgi 
praegu  kunstlumega nii et 
mühiseb. Asi see siis üks las-
teaia saal lund täis võluda! 
Aga au Maridele, eks kõva 
töö seal taga oli. Igatahes 
olid nad külmetanud seal nii 
tõsiselt, et kõik aknaräästad 
olid kaetud jääpurikatega. 
Lund oli valgete hangedena 
nii siin kui seal nurgas, puud 
ära härmatatud. Õnneks 
kuusepuu olid nad puutu-
mata jätnud, see käharake 
ilutses ikka omas küün-
la- ja ehtehiilguses. Laste 
tegemistele kaasa elada 
võis lumehangedes istudes 
või siis lumetooli kasutades, 
aga ma kahtlustan, et eks 
sealgi mõni vigur sees oli, 
sest külmunud taguotsa 
kohta ei esitanud preten-
sioone küll pärast mitte 
keegi. Ja see tume ja tähine 
Põhjamaa taevas! Isegi mul, 
karastatud kratil, tükivad 
ihukarvad end praegu veel 
püsti ajama. Millist lillakat 
ja sini-punast varjundit see 
saali laotas…

Oh heldeke, lastest jät-
sin rääkimata! Neil oli rõõ-
mu ja elamusi palju, kui 

lumi lausa koju kätte tulnud 
oli! Karupojad püüdsid küll 
end kohe magama sättida, 
aga rebased ja jänesed ei 
olnud selle mõttega kohe 
mitte üldse päri ja vedasid 
unekotid Lumemaale lu-
mehaldjate juurde. Lumest 
meisterdatud lumemees 
ärkas ellu ja juhatas lastele 
teed Jõuluvana maja juurde. 
Päkapikkudel, kel kingid 
otsa said, oli mööda lumist 
teed uhke oma päkapikuron-
giga Põhjamaale uute kingi-
tuste järele sõita. Päkapikke 
sõidutasid Põhjamaal ka 
ehtsad põhjapõdrad. Eks oli 
rõõmu neilgi lastel, kes  said 
maale vanaema-vanaisa 
juurde minna läbi paksude 
hangede. Ja rääkimata las-
test, lapsevanemadki tund-
sid suurt tungi lumehanges 
üks vahva lumepugi maha 
tantsida.

Ehk on Ilmataat aga 
edaspidi lahkem ja laseb 
lumerõõmu nautida kogu 
linnarahval, veel parem, kui 
kogu eesti rahval. Muidu ei 
saagi tänased lapsed tulevi-
kus oma laste ees kiidelda, 
kus vanasti ikka oli lund...

Valgete tervitustega

LUMEKRATT

Lumised jõulud Põltsamaal

Krati kirja saatis toimetusele Tiia 
Kaeramaa

Maie Luht oskab looduse ilu nautida ja seda ka lõuendile jäädvustada. 
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Villast võlutud värkstuba tegevust täis
Just äsja lahkunud aasta 
oli Põltsamaa Käsi-
tööseltsile huvitav ja 
eriline. Lossihoovis sai 
selts endale pesapaiga ja 
tegutsemiskoha.

Kõlavöö kursus sai läbi 
viidud selles värkstoas juba 
juulikuus, aga tõsisem te-
gutsemine läks lahti pä-
rast avamispidu oktoobris. 
Värkstuba hakkab ilmet 
võtma. Kohapeal on kahed 
kangasteljed, vokk, keri-
lauad, vöökäärpuu  ja teisi 
käsitööks vajalikke tööva-
hendeid. Korda seadmist 
vajavad väikesed lauatel-
jed lastele. Nurgas  konu-
tab Dresdenis valmistatud 
100-aastane õmblusmasin. 
Riiulil ootavad kasutamist 
õppematerjalid, käsitööalane 
kirjandus, riidevärvipakid, 
niidi- ja nööbitagavarad. 
Korvides lõngakerad ja vil-
lalooripahmakad. Värkstoas 
saab uudistada nii tänapäe-
va käsitööd kui hoopis vanu 
esemeid. 

Villa võlu

Eelmise aasta viimased 
kuud möödusid värkstoas 
projektiga “Viltimisega jõu-
ludesse”. Kuna jätkuvalt 
on huvi viltimise ja selle 
erinevate liikide vastu, siis 
novembri- ja detsembrikuu 
pühapäevadel oli huvilistel 
võimalus viltimise töötuba-
dest ja kursustest osa võtta 
ja ise kätt proovida. Täna-
päeval seostatakse viltimist 
eelkõige laatadelt tuttavate 
vigurmütside ja sussidega. 
Võimalusi on aga tunduvalt 
rohkem. Seekord õpiti Anne 
Üti käe all sallide viltimist. 
Need on meie kliimas häda-
vajalikud esemed ja ideaal-
seks kingiks ka jõuluvana 
kotti.

Kursusele soovijaid oli 
oodatust rohkem ja nii tegut-
seti usinalt villaloori, lõnga 
ning seebiveega mitu püha-
päeva. Nüüd näeb neid salle 
päris tihti meie tänavapildis 
ning võib-olla leidis sellise 

nii mõnigi oma kingituste 
hulgast. 

Märja viltimise kõrval 
on terves Euroopas võtnud 
hoogu nõelviltimine. See 
tehnika võimaldab tänu spet-
siaalsele nõelale luua väga 
erinevaid vorme ja figuure. 
Mida enam pühendutakse 
viimistlemisele, seda kau-
nim ja omanäolisem saab 
ese. Värkstoas sai kolmel 
advendipühapäeval selle 
tehnikaga ka tutvust teha. 
Valmisid jõulukaunistused 
ja vahvad päkapikud. Tegi-
jate vanus oli üsna erinev. 
Usinalt toksisid nõelaga vil-
laloori nii vanaemad, emad 
kui ka lapsed. Päris väikesed 
põnnid valisid värvipliiatsid 
ja värvimise töö. Meie käsi-
tööseltsi tegemistega kursis 

olevad Kõpu käsitööringi 
naisedki olid Viljandimaalt 
kohale sõitnud, et nõelvilti-
mise õpikoja tööst osa võtta. 

Kauge külaline tegi 
päkapiku

Suurim üllatus ootas vii-
masel õppepäeval. Nii salli-
kursuse kui ka nõelviltimise 
töötoa tegemistest võttis osa 
neiu, kelle välimus reetis 
tema kauge päritolu. Lõu-
na-Korea pealinnast Soulist 
pärit Ayoung Chu, kes õpib 
ja töötab vabatahtlikuna 
Inglismaal, sattus koos tut-
tavatega Põltsamaalt värks-
tuppa. Tubli neiu tegi kõik 
viltimistööd usinalt kaasa ja 
tundus, et ta jäi väga rahule. 
Oma kodus on ta kudunud 

kampsuneid ja hästi palju 
ristpistes tikkinud. Viimast 
käsitöötehnikat harrasta-
takse üldse Koreas palju. Soe 
sall kulub talle kindlasti ära, 
kuna Inglismaal olevat tal 
väga külm ja rõske. Ayoungil 
valmis ka vahva päkapikk, 
kuid selle mehikesega seotud 
kombed ja tavad on vahest 
talle esialgu võõrad. Looda-
me aga küll, et tallegi tõi 
päkapikk nendel jõuludel 
midagi sussi sisse. 

Ees ootab mõndagi 
põnevat

Alanud aastal jätkuvad 
viltimistehnikate avastamis-
retked. Järge ootab nunovildi 
kursus.  Nuno tähendab jaa-
pani keeles kangast. Kasuta-
megi koos villalooriga erine-
vaid kangatükke, et siis luua 
viltimistehnika abil pehme 
ja reljeefne liitkangas. See 
tehnika annab põnevaid tule-
musi. Peale viltimise tahame 
kangasteljed lõksuma panna, 
et huvilistel oleks võimalus 
midagi endale koju kududa. 
Ja üheks õppepäevade tee-
maks on edaspidi ülevisked 
ehk sõbad. See pidulik riie-
tusese peaks kuuluma iga 

naise rahvarõiva juurde.

Leiukamber - uus alga-
tus värkstoas

Selle eest, et 20. sajand 
muutus tööstus- ja mitte 
käsitöösajandiks, võime pal-
juski tänulikud olla Henry 
Fordile. Oli ju tema maailma 
esimese tõeliselt efektiiv-
se liikuva tootmisliini ehk 
konveieri käivitaja omani-
melises autoimpeeriumis. 
Liinid undasid täiel võim-
susel ja töölised suundusid 
hanereas tööle massikaupa 
vorpivatesse vabrikutesse ja 
tehastesse. Käsitööle hakati 
lõpukella lööma.

Aga ennäe, tänaseks pole-
gi käsitöö ajalukku vajunud, 
vastupidi, sellele ennusta-
takse koguni olulist kohta 
tulevikus. Esiteks on kä-
sitöötoodete valmistamine 
energiasäästlik, teiseks on 
need kvaliteetsed ja kesta-
vad kaua. Asja kauakestvus 
võimaldab käituda säästvalt 
– tooteid parandada, ümber 
teha või kasutusotstarvet 
muuta. Sellega pikeneks 
oluliselt tarbimise tsükkel 
ja ühiskond orienteeruks 
ajapikku tagasi tarbimiselt 

säästmisele.
Kutsume üles otsima ja 

leidma väärtuslikku vana. 
Käsitööseltsi Värkstuppa on 
võimalus tuua oma linikuid, 
kindaid, kappasid, korve või 
muud kodus kasutult seisvat 
käsitööd. Info tel. 55612312.  
Plaanis on sisustada kasuta-
tud käsitööesemete leiukam-
ber ning seda ka huvilistele 
tutvustada. Ootame ka põne-
vat käsitööalast kirjandust ja 
töövahendeid.

Loodame, et meie üles-
kutse – käsitöö uuele ringile 
ehk käsitöö leiukamber Los-
sihoovi Värkstuppa – leiab 
heakskiitu ja kaasalöömist!

ANNE ÜTT

Harrastuskalapüügist 2008. aastal

Jõgevamaa keskkonnateenistus teatab, et keskkonnaministri määruse-
ga on kiidetud heaks järgmisel aastal kehtivad harrastusliku kalapüügi 
võimalused. Kalastuskaarte saab taotleda alates 2. jaanuarist 2008. 
Määrus sätestab kalavarude kaitseks piirangud harrastuslikul kala-
püügil nakkevõrgu, õngejada, harpuuni ja harpuunpüssi, kuuritsa, liivi, 
vähimõrra ja vähinataga ning reguleerib kalapüüki looduskaitsealadel, 
allveepüügil Saadjärvel ja Kuremaa järvel ning spinningu ja lendõngega 
püügil lõheliste jõgedel. Neis piirkondades ja püügivahenditega püügiks 
annab harrastuspüügiõiguse kalastuskaart.
Kalastuskaartide taotlemise korras muudatusi pole: kalastuskaarte 
saab 2008. a taotleda nii interneti ja posti teel kui ka keskkonnateenis-
tusest (Jõgeva, Aia 2). Taotlemise lihtsustamiseks saab juba teist aastat 
kalastuskaartide taotlusi esitada elektrooniliselt Kalanduse Infosüstee-
mi kaudu aadressil http://kala.envir.ee/.
Määruse vähipüüki puudutav osa jõustub 1. juulil 2008. a, millest alates 
võib hakata esitama taotlusi vähipüügiks. 
Lisainfot kalastuskaartide kohta saab Jõgevamaa keskkonnateenistu-
sest tel 776 2420. 

SIRJE KANGUR, 
Jõgevamaa keskkonnateenistuse kalandusspetsialist

Uue aasta alguse seisu-
ga elab Jõgevamaal 36 
208 registreeritud elu-
kohaga isikut, neist nai-
si 18 692 ja mehi 17 516.  
Iive on aga maakonnas 
jätkuvalt negatiivne. Li-
saks sündis Põltsamaal 
ja tema ümberkaudsetes 
valdades  lapsi mullu-
sega võrreldes palju 
vähem.

Võrreldes aastataguse 
ajaga on kogu maakonnas 
registreeritud elanike arv 
kahanenud 490 inimese 
võrra. Põltsamaa linnas 
elab praeguse seisuga 4751 
inimest, 2006. aastal oli see 
arv 4803. Möödunud aastal 
sündis linnas juurde 27 uut 
ilmakodanikku, ülemöö-
dunud aastal 41 - seega 14 
last vähem. 2007. aastal 
suri Põltsamaal 52 inimest, 
2006. aastal 59. 

Põltsamaa vallas on uue 
aasta seisuga elanikke 4226. 
Lapsi sündis möödunud 

Jõgevamaal elab 36 208 inimest
aastal 31, neist 22 poissi ja 
9 tütarlast. Surmasid oli val-
las 2007. aastal 52 (koos Või-
siku Hooldekodus elanutega 
64) ja 2006. aastal 47 (koos 
hooldekodus elanutega 53). 
Lahkunutest olid möödunud 
aastal  35 meest ja 29 naist, 
ülemöödunud aastal oli see 
arv vastavalt 24 ja 29.

Pajusi vallas elab hetke-
seisuga 1498 inimest. Möö-
dunud aastal sündis valda 
juurde 8 last, ülemöödunud 
aastal aga poole rohkem, 16. 
Käesolevaks aastaks ennus-
tab vallavanem Reet Alev 
taas sünniarvu kasvamist. 
Surmasid oli möödunud aas-
tal 18, 2006. aastal aga 22.

Puurmani vallas on prae-
guse seisuga 1784 elanikku. 
Sünde oli möödunud aastal 
8, ülemöödunud aastal 18. 
2007. aastal suri vallas 16 
inimest, 2006. aastal 23. 

Eelnimetatud nelja oma-
valitsuse kahe viimase aasta 
statistikat võrreldes võib 
öelda, et kõikides peale Põlt-

samaa valla on nii sündide 
kui ka surmade arv vähe-
nenud. Põltsamaa vallas 
on sündide arv vähenenud, 
kuid vastupidiselt teiste-
le piirkondadele on 2007. 
aasta surmade arv 2006. 
aasta omaga võrreldes suu-
renenud.

Jõgeva linnas elab prae-
gu 5930 ja Mustvees 1670 
inimest. Maakonna teistes 
valdades on elanike arv järg-
mine: Jõgeva vald - 5178, 
Pala vald - 1269, Palamuse 
vald - 2396, Kasepää vald 

- 1367, Saare vald - 1375, Ta-
bivere vald - 2376 ja Torma 
vald - 2397 elanikku. 

Maakonna vanima ela-
niku, Jõgeva vallas elava 
naise sünniaastaks on 1905, 
temast aasta noorem nais-
terahvas elab Põltsamaa 
vallas. 1907. aastal sündi-
nud inimesi on Jõgevamaal 
kolm - kaks naist ja üks 
mees, neist aasta nooremaid 
samuti kolm - kõik naiste-
rahvad.   

ÜLLE LÄTTE

70-80 aastat vana käsitöökarp  
oli esimene vana ese värkstoas.

Vilditud sallid jõudsid vist päris mitme jõuluvana kingikotti. Pildil sobitavad viltimiseks lõngu Triin 
Kuus ja Eda Puide.

Lõuna-Korea pealinnast Soulist pärit Ayoung Chu sai teada, kes 
on päkapikk ja õppis, kuidas seda villast viltida.


